
رئيس انجمن علمي داروسازان ايران معتقد 
اس�ت اين صنعت پول ندارد ت�ا مواد اوليه 
مان�ده در گم�رك را ترخي�ص كن�د! دليل 
اين فقدان نقدينگي هم مش�خص اس�ت، 
توليد كنن�ده دارو وقت�ي داروي تولي�دي 
خود را مي فروش�د 400 روز بعد پول خود را 
دريافت مي كند، آن هم پول نمي گيرد، بلكه 
اوراق درياف�ت مي كند. اي�ن تنها يك روي 
اين س�كه اس�ت. بخش ديگري از واقعيت 
اين اس�ت كه واردات دارو فرايندي زمانبر 
اس�ت. وقتي ش�ركتي  قبل از عيد با دلار 4 
هزار و 600 توم�ان دارو را وارد ك�رده و اما 
وزارت بهداش�ت براي فروش اي�ن داروها 
قيمت دلار را با ن�رخ 3 ه�زار و 800 تومان 
ملاك قرار مي دهد، نتيجه اش روشن است؛ 
يعني اين قيمت براي ش�ركت ها نمي صرفد 
تا دارويش�ان را از گمرك ترخي�ص كنند!

ارز دو نرخ��ي نقطه آغاز بس��ياري از چالش ها 
و فسادهاس��ت. حالا هم كاه��ش ارزش ريال 
در برابر دلار موجب ش��ده تا ب��راي ملزومات 
حياتي همچون دارو و تجهيزات پزش��كي ارز 
دولت��ي اختصاص ياب��د و همين مس��ئله هم 
س��رآغازي براي تخلفاتي نظير احت��كار اين 
تجهيزات حياتي است. ش��ركت هايي كه دارو 
و تجهيزات پزش��كي را احت��كار مي كنند تا با 
گران شدن ارز آنها را به قيمتي بالاتر بفروشند. 
در اين ميان اگر پ��اي درد دل توليد كنندگان 
دارو و تجهيزات پزشكي هم بنشينيد با نكات 
شنيدني و جالب توجهي مواجه خواهيد شد. 
آنط��ور كه رئي��س انجمن علمي داروس��ازان 

ايران مي گوي��د هم اكنون 40 ت��ا 50 ميليون 
دلار م��واد داروي��ي در گمرك مانده اس��ت و 
ترخيص نمي شود چون صنعت دارو پول ندارد 
و مطالباتش به شكل اوراق پرداخت مي شود، نه 
پول نقد. اين در حالي است كه توليد كنندگان 
دارو ناگزيرند براي تهيه مواد اوليه دارويي پول 
بپردازن��د و نمي توانند اوراق��ي را كه دريافت 

مي كنند، خرج كنند. 
  بازگشت دوران كمبود دارو 

به رغ��م آنكه كيان��وش جهانپور، س��خنگوي 
سازمان غذا و دارو از كاهش كمبود اقلام دارويي 
خبر مي دهد، اما اگر سري به داروخانه ها بزنيد 
و پاي درد دل برخي بيماران بنشينيد، متوجه 
مي شويد كمبودها همچنان وجود دارد. مجيد 
آراسته، رئيس كميته علمي انجمن تالاسمي 
هم مي گويد: بيماران تالاس��مي ب��راي تهيه 
داروي دي فري پرون به مش��كل بر خورده اند و 
شركت هاي توليد كننده داروي دي فري پرون 
به دليل بدهي داروخانه ها آنها را در فهرس��ت 
سياه قرار داده اند و از توزيع سراسري دارو در 

كشور خودداري مي كنند. 
بهمن صبور، نايب رئيس انجمن داروس��ازان 
تهران درباره اختلال در رون��د توليد و توزيع 
داروهاي بيماران خاص از س��وي شركت هاي 
داخلي تصريح مي كند: اين موضوع فقط شامل 
داروي بيماران تالاسمي  نمي شود و داروهاي 

برخي ديگر از بيماري ها را هم در برمي گيرد. 
وي دليل اين مش��كل را نوسانات اخير قيمت 
دلار، كاه��ش ش��ديد نقدينگ��ي ش��ركت و 
همچنين پرداخت نش��دن مطالبات ش��ركت 

از س��وي داروخانه ه��ا مي دان��د و مي افزايد: 
شركت ها دستش��ان خالي است؛ يعني قدرت 
خريد ش��ركت ها آنقدر كاهش يافته كه عملًا 
نمي توانند مواد اوليه تهيه و اق��دام به توليد و 

توزيع دارو كنند. 
  40 تا 50 ميلي�ون دلار مواد دارويي در 

گمرك
محمدرض��ا شانه س��از، عض��و هيئ��ت مديره 
انجمن داروس��ازان تهران هم درباره ش��رايط 
كنوني توليد دارو مي گوي��د: هم اكنون 40 تا 
50 ميليون دلار مواد دارويي در گمرك مانده 
است و ترخيص نمي ش��ود چون صنعت دارو 
پول ندارد و حتي ابلاغيه  جديد براي ترخيص 
مواد دارويي و دارو بدون تسويه با بانك ها نيز 
نتوانسته است مشكلات را كاملًا رفع كند، زيرا 
يك توليد كننده دارو در وهله نخست بايد 20 
تا 30 درصد پ��ول ماده دارويي را به ش��ركت 

خارجي در همان بدو ق��رارداد پرداخت كند و 
بعد از آن ماده دارويي به گمرك ايران مي آيد، 
در حالي ك��ه همين پول 20 ال��ي 30 درصد را 

صنعت دارويي ندارد. 
وي در تشريح چرايي مشكل نقدينگي صنعت 
دارو در كشور مي افزايد: صنعت دارو از مدت ها 
قبل دچار بي پولي و نقدينگي شده است و هر 
بار نيز مجبور بوده است از بانك ها وام بگيرد و 
بانك ها نيز سود بالا مي گيرند و همين موضوع 
مش��كل نقدينگي در صنعت دارو را تش��ديد 

كرده است. 
شانه ساز تصريح مي كند: متأس��فانه پولي كه 
بيمه ها بايد ب��ه بيمارس��تان ها مي دادند، در 
صورت پرداخ��ت در رديف ه��اي ديگر هزينه 
مي ش��ود، مثلًا ب��راي هزينه غ��ذاي بيمار يا 
رديف هاي ديگر بيمارس��تاني هزينه مي شود 
و پ��ول بدهي بيمارس��تان ها ب��ه صنعت دارو 
پرداخت نمي ش��ود. در حالي كه توليد كننده 
دارو وقتي داروي توليدي خود را مي فروش��د 
400 روز بعد پ��ول خود را درياف��ت مي كند، 
آن هم پول نمي گي��رد، بلك��ه اوراق دريافت 
مي كند و وقت��ي آن اوراق را به بانك مي بريم، 
20درصد نرخ آن را كاه��ش مي دهند، يعني 
توليد كننده با يك اختلاف 400 روزه اصل پول 
خود را نيز نمي تواند دريافت كند. بنابراين ما 
پيشنهاد مي كنيم به بانك ها، اين نرخ كاهش 
نيابد و اوراق را به ج��اي ارز از توليدكنندگان 

قبول كنند. 
شانه ساز با هش��دار نس��بت به كاهش ذخاير 
مواد داروي��ي در كارخانه هاي دارويي كش��ور 
مي افزايد: در ش��رايط پيش رو بايد ذخاير مواد 
دارويي كارخانجات داخلي بيش��تر ش��ود، نه 

اينكه امروز با كاهش آن مواجه باشيم. 
  پش�ت پرده ترخيص نشدن مواد اوليه 

دارويي از گمرك
با تمام اينها ام��ا اظهارات رئيس انجمن علمي 
داروسازان ايران تنها بخشي از واقعيت موجود 
است. بخش ديگري از واقعيت تمايل نداشتن 
شركت هاي داروسازي به توليد و توزيع داروها 
را مي ت��وان در اظهارات دكتر صب��ور رديابي 

كرد. 
نايب رئيس انجمن داروس��ازان تهران اينگونه 
توضيح مي دهد:  واردات دارو فرايندي زمانبر 
و شش ماهه است. شركت هايي قبل از عيد با 
دلار 4 هزار و 600 تومان دارو را وارد كردند و 
الان كالا در گمرك است، اما وزارت بهداشت 
براي فروش آنها قيمت دلار را با نرخ 3 هزار و 
800 تومان ملاك قرار مي دهد. خب نتيجه اش 
روشن است؛ يعني اين قيمت براي شركت ها 
نمي صرفد، از سوي ديگر ش��ركت ها هم پول 

ندارند كه كالاي خود را ترخيص كنند. 
در اين ميان اما بيماران��ي مي مانند كه به اين 
داروها نياز دارند، اما بي تدبيري و فقدان نظارت 
وزارت بهداشت بر فرايند واردات،  توليد و توزيع 
دارو موجب ش��ده تا اين بيماران به دربس��ته 

بخورند. 
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استوري هاي پرغصه ويزاهاي علمي

سفارتخانههاياروپاييايرانيهاراعملًاتحريمعلميهمكردهاند

بازی مافیای دارو با تولید دارو
 50 ميليون دلار ماده اوليه دارويي روي دست گمرك مانده و منتظر ترخيص است

 اما كسي نيست آنها را ترخيص كند! 

دريافت ويزا براي ش�ركت در كنفرانس هاي 
علم�ي از س�فارتخانه هاي  اروپاي�ي، قصه پر 
غصه اي شده اس�ت. به همين دليل جمعي از 
محققان كشورمان كه با پاسخ هاي غيرمنطقي 
مواجه شدند، با راه اندازي س�ايتي اينترنتي 
و انتش�ار تجربه هايش�ان تلاش دارن�د كه به 
بهبود وضعي�ت موجود در س�فارت ها كمك 
كنن�د. بس�ياري از محقق�ان كش�ورمان در 
حالي ك�ه دعوتنامه حض�ور در همايش هاي 
علمي كش�ورهاي اروپايي را دارند، با انبوهي 
از غرض ورزي ه�اي س�فارتخانه ها مواج�ه 
مي شوند. در نهايت هم سفر كوتاهشان را كه 
بابت فرصت مطالعاتي و دعوت در سمينارهاي 
علمي – تخصصي اس�ت، از دست مي دهند. 
بس��ياري از هموطنان ك��ه اين روزها از س��وي 
سفارتخانه هاي مختلف تقاضايشان رد مي شود، 
هيچ دليل منطقي اي را در پاسخ سفارتخانه هاي 
مختلف نمي شنوند و با رفتار س��ليقه اي مواجه 

مي شوند. 
  برنده جايزه دنبال وقت سفارت

تورج صابري وند، يكي از متخصصاني اس��ت كه 
تجربه اش را در س��ايت » ويزا استوري« اينگونه 
بيان كرده است: جايزه اي علمي را در ايتاليا برنده 
شدم و براي گرفتن جايزه و شركت در نمايشگاه  
فستيوال به ميلان دعوت ش��دم. به كنسولگري 
ايتاليا كه رفتم نوش��ته بود وقت را از وب س��ايت 
بايد گرفت. به هيچ وج��ه اين امكان مهيا نبود. با 
آژانس هاي زيادي تم��اس گرفتم. قيمت »وقت 
س��فارت« تا 2 ميليون تومان بود. يكي  كه كمي 
صادق تر ب��ود، گفت حتي ممكن اس��ت نگهبان 
ورودي س��فارت متوجه ماجرا بش��ود و نگذارد 
بروي داخل سفارت! دوباره رفتم جلوي سفارت  
مرد جواني كه ب��ا اوقات تلخي آنج��ا بود به من 

گفت ما دو نفر بوديم 4 ميليون داديم. ش��ما هم 
راه ديگري نداريد.

يك خانم جوان هم كه به تازگي براي شركت در 
يك كنفرانس علمي از سوي يك كشور كوچك 
اروپايي جواب منفي گرفته، نوش��ته اس��ت: اين 
كشور در ايران س��فارتخانه هم ندارد، بلكه يك 
دفتر كنسولگري دارد. همه مداركم را ارائه دادم 
و كس��ي كه مدارك را دريافت كرد، س��ؤال هاي 
لازم را پرس��يد و من هم همه را جواب دادم، اما 
بعد از چند هفته رد تقاضايم آمد. دلايلشان براي 
اين رد تقاضا آنقدر غيرمنطق��ي و خنده دار بود 
كه نمي دانستم بايد چه بگويم. وقتي به كارمند 
كنس��ولگري اعتراض كردم، با لحن نامناس��بي 
ج��واب داد ايراني ها بالاترين آمار برنگش��تن به 

كشور را دارند و ما حق داريم سختگيري كنيم!
سؤال من از مس��ئولان كش��ور خودم است؛ آيا 

واقعاً يك كش��ور 5 ميليوني حق دارد مرا از يك 
سفر 10 روزه به كشورش كه حتماً هم بازگشت 
خواهد داش��ت،  محروم كند؟ من در اعتراض به 
اين رد ش��دن باز هم اعتراض دادم و اين بار همه 
مداركم را با پس��ت بين المللي براي سفارتخانه 
اصلي آن كشور ارس��ال كردم، اما باز هم جواب 
رد شنيدم. واقعاً دليل اين رفتارهاي توهين آميز 
سفارتخانه ها را نمي فهمم. چرا آنها با ما اينگونه 

رفتار مي كنند؟
  2 ماه دوندگي براي چهار ساعت اقامت

شخص ديگري به نام همتيان تجربه عجيب تري 
نقل كرده و نوشته اس��ت: من و همسرم چندين 
س��ال اس��ت در يك كنفرانس و اجلاس سالانه 
علمي عضو بوده ايم و ش��ركت مي كنيم. از طي 
مراحل و مسيرهاي طي شده در سال هاي گذشته 
براي گرفتن ويزا مي گذرم و تنها اش��اره مي كنم 

به مصايب گرفتن ويزاي ترانزيت براي س��فر به 
مكزيك كه امسال اجلاس در آنجا برگزار مي شود. 
مي دانيد براي رس��يدن به مكزيك از اين سوي 
كره زمين بايد از يك كشور ثالث گذشت، يعني 
ترانزيت رفت و برگش��ت از فرودگاه هاي مسير. 
كش��ورهاي اروپايي به ما وقت براي دو ماه ديگر 
مي دادند و به علاوه طلب مبالغي به عنوان ويزاي 
ترانزيت داشتند. در صورتي كه ما بيش از چهار 

ساعت در فرودگاه اين كشورها تردد نداشتيم!
از اي��ن در ب��ه آن در و از اين س��فارتخانه به آن 
س��فارتخانه مي رفتي��م و ج��واب نمي گرفتيم. 
س��وپروايزر هلند به من گفت كه حتي با داشتن 
ويزاي مولتي پل پنج ساله كانادا باز هم بايد ويزاي 

ترانزيت بگيرم آن هم دو ماه ديگر.
  پناهنده متجاوز آري، محقق نه

ش��خص ديگري هم به نام دكتر يونس��ي نوشته 
اس��ت: آلماني ها اجازه مي دهند كه پناهندگان 
غيرقانوني بدون مشكلي به كشورشان راه يابند 
و جنايت هم مرتكب شوند، اما با افرادي كه قصد 
قانوني دارند، بسيار سختگير هس��تند. آنها سر 
مادرم كه معلم بازنشسته بود، فرياد زدند، فقط به 
اين دليل كه كاغذ تقاضايش را در يك نقطه اشتباه 
امضا كرد. اگر بحث تخصص من نبود، معلوم نبود 

چه برخوردهاي زننده ديگري داشتند. 
پرس��ش اصلي اي��ن هموطن��ان كه ب��ا وجود 
صلاحيتش��ان با بي احترامي مواجه ش��دند اين 
اس��ت كه مگر ما امروز تحت تحريم هاي علمي 
هستيم؟ بسياري از اين كشورها ظاهر و باطنشان 
تفاوت هاي اساسي دارند. در ظاهر دوستدار ديگر 
محققان هستند، اما كاركنان سفارتخانه هايشان 
و برخي قوانين آنها هيچ ارزش��ي براي ارتباطات 
علمي-  فرهنگي كه مي تواند نزديكي كشورها را 

هم به دنبال داشته باشد، ندارند. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

مصطفي وثوق كيا تصوير يكي از فرزندان مقام معظم رهبري را 
در رستوران حرم عبدالعظيم حسني توييت كرد.

 در صف طولاني براي گرفتن فيش پس��ر آقاي خامنه اي رو ديدم. اول 
فكر كردم اشتباه ديدم، آخه اين صف طولاني كجا و پسر رهبر مملكت 
كجا، اگه اراده مي كرد غذا رو بدون نوبت مي آوردن براش سر ميز يا تو 

دفتر حرم، چرا تو صف؟!

2 توييت خطاب به وزارت بهداشت : 
-عليرضا وهاب زاده:  با وجود اصرار خبرنگاران، س��خنگوی وزارت 
بهداش��ت حاضر نش��د برای روش��ن ش��دن افكار عمومی، مدارك و 
مستنداتی مبنی بر چگونگی هزينه كرد 18 ميليون ارز واردات خودرو 

ارائه كند.
- حافظی: از وزير بهداشت انتظار داريم به دستيارانی كه سال گذشته 
به واس��طه پيگيری مطالبات صنفی خود از ش��ركت در امتحان ارتقا 

محروم شدند، اجازه امتحان همزمان برای دو سال داده شود.

 

  روايت خبرنگار ايلنا از اقدام عجيب شوراي شهر:
 اعضاي شوراي شهر تهران برق ها را خاموش كردند تا خبرنگارها را از 
صحن بندازن بيرون! اينا كاري مي كنن با چراغ قوه بريم دنبال قاليباف 

و چمران!

 

  نويد برهان زهي توييت كرد: 
خانم حميرا ريگي، فرماندار قصر قند بعد از حادثه تصادفي كه داشتن 
و صدمه اي كه ديدن با همچين وضعيتي سركار حاضر مي شن و ميرن 

بازديد از پروژه ها.

 

  يكي رفته زير توييت ترامپ نوشته:
0 آقاي ترامپ! به ما كمك كن. توي خوزستان آب نداريم. يه امريكايي 
هم زير پستش نوشته: شبيه مردم ما در شهر Flint ميشيگان كه هنوز 

آب خوردن ندارن. 
پ. ن: مشكل مردم آبادان و خرمشهر با طرح قرار گاه خاتم رفع شد، ولي 
مردمFlint امريكا سه ساله آب ندارن، آب بطري مي خورن سرب رفته 

توي بدنشون چند نفر كشته شدن و هزاران نفر بيمار.

 

  سيمو توييت كرد : 
 خوب اين مسيح علي نژاد و شاپرك شجري زاده كه از حداقل 43 هفته 
پيش يعني 201٧ هم رو ميشناختن. اين هم يه سند ديگه در جهت 

تقويت فرضيه پروژه بودن داستان. 

 

   مصطفي طيبي با انتشار يك عكس نوشت:
  آقا بذاريد يه اعتراف بكنم. ما چند نفر هم دانش��گاهي قديمي كه الان 
هركدوممون تو دانشگاه هاي تهران و اميركبير، تربيت مدرس و... داريم 
ارشد و دكتري ميخونيم، جمع شديم استارت آپ طور يه ميوه فروشي 
زدي��م، ديگه كار ك��ه عار نيس��ت. خلاصه مي��وه خواس��تيد اينترنتي 

درخدمتيم.

صنع�ت دارو از مدت ه�ا 
قب�ل دچ�ار بي پول�ي و 
نقدينگي ش�ده است و هر 
بار نيز مجبور بوده است از 
بانك ها وام بگيرد و بانك ها 
نيز س�ود ب�الا مي گيرند و 
همي�ن موض�وع مش�كل 
نقدينگ�ي در صنعت دارو 
را تش�ديد ك�رده اس�ت

  مديرعامل س��ازمان تأمي��ن اجتماعي گفت: تس��هيلات 4ميليون 
توماني بدون بهره از ابتداي مرداد از طريق بانك رفاه به بازنشستگان و 
مستمري بگيران تأمين اجتماعي بر اساس اولويت ها پرداخت مي شود. 
  رئيس كميته امداد امام خميني)ره( گفت: بانك توس��عه تعاون در 
سال جاري با هدف اشتغالزايي مددجويان اين كميته 200 ميليارد تومان 

تسهيلات پرداخت مي كند. 
  بنا به اعلام مس��ئولان معاونت حمل و نقل و ترافي��ك، خودروهاي 
هيبريدي و برقي از الزام به رزرو روزانه طرح ترافيك قبل از تردد معاف 

شدند. 
  عضو هيئت مديره انجمن دندانپزشكان عمومي ايران گفت: از 2 هزار 
قلم تجهيزات و مواد دندانپزشكي تنها به 392 مورد ارز 4 هزار و 200  

توماني تخصيص يافته است. 
  وزير آموزش  و پرورش گفت: اداره مدارس ايراني در خارج از كش��ور 
همچنان مانند 20 سال قبل صورت مي گيرد؛ در صورتي كه شرايط و 
نيازها به  سرعت تغيير كرده و ضروري است ما راه ها و روش هاي جديد 

ارائه دهيم. 
  نخستين جشنواره تابستانه پوش��اك به همت كارگروه ساماندهي 
مد و لباس كشور و با همكاري شهرداري تهران از تاريخ 3 الي ٧ مرداد 
ماه جاري در مجتمع نمايشگاهي گفت وگو واقع در بوستان گفت وگو 

برگزار مي شود. 
  عضو كميته سلامت دندان انجمن دندانپزشكان عمومي ايران با اشاره 
به اينكه حداقل 300 ميليون دندان پوسيده در دهان ايرانيان وجود دارد، 
گفت: اگر همه دندانپزشكان دو شيفته هم كار كنند درمان اين دندان ها 

10 سال به طول مي انجامد. 
  رئيس كميسيون حمل و نقل شوراي شهر تهران گفت: يك ماه است 
از معاونت حمل و نقل ترافيك خواسته ايم آمار و اطلاعات به ما بدهند كه 
چه تعداد مجوز طرح ترافيك صادر كرده  و به چه افراد يا نهادهاي داده اند، 

اما آنها توجهي به نامه هاي شورا نمي كنند. 

به اسم خبرنگاران به كام شوراي شهري ها!
ش�ايد تا مقطع�ي و بن�ا ب�ر توجيه�ات خاص�ي، خري�د تبلت و 
ماش�ين براي اعضاي ش�وراي ش�هر قابل اغماض بود، ام�ا قطعاً 
خريد حدود 20 كول�ر گازي آن هم در ش�رايطي كه جدول قطعي 
برق ته�ران هر روز منتش�ر مي ش�ود قاب�ل هضم نخواه�د بود. 
عده اي كه امروز بر صندلي هاي شوراي ش��هر تهران تكيه زده اند، در 
ابتداي ورود خود ادعا داشتند دريافت يك شهر سوخته با بدهي كلان 
قطعاً مشكلات عديده اي را به دنبال خواهد داشت. بگذريم از اينكه از 
همان اول تخريب رقيب را آغاز كردند و حاشيه س��ازي ها به استعفاي 
عجيب شهردار منتخب ختم شد، اما نكته جالب توجه اين بود كه در 
ميان همين اوضاع آشفته هنوز به ماه نكشيده بود، سندي رو شد مبني 
بر اينكه شورايي ها بيش از يك ميليارد براي خريد خودرو و 21 تبلت 

هزينه كردند. 
در خصوص تبلت ها ك��ه گفتند امانتدار هس��تيم و برمي گردانيم، در 
مورد ماش��ين ها هم گفتند منطق حكم مي كرد با توجه به فرسودگي 
خودروهاي قبلي، خودروهاي جديد جايگزين شود. هرچند كه برخي 
اعضاي شوراي شهر سابق اس��تهلاك خودروهاي قبلي را رد و از اين 
اظهار نظرها تعجب كردند. به هر حال در ميان روزمرگي هاي چه و چه 
مردم اين موضوع هم مثل خيلي مس��ائل ديگر گم و تا حدي فراموش 

شد. 
توقع مي رفت حداقل به رس��م حفظ ظاه��ر هم كه ش��ده اين قبيل 
ولخرجي ها كم و كمتر ش��ود، اما ماج��را از اين قرار اس��ت كه پس از 
خريد ماش��ين  ها و تبلت هاي ميليوني اينبار در ش��رايطي كه ليست 
خاموش��ي هاي تهران در بحران آب منتشر شده است، اعضاي شوراي 
شهر قرعه ولخرجي هاي خود را به نام خريد كولرهاي گازي انداختند. 

جالب اين است كه اين ماجرا به نام خبرنگاران هم تمام شده است!
محسن هاشمي رفسنجاني، رئيس ش��وراي شهر تهران در واكنش به 
خريد كولرهاي گازي گفته است: هوا گرم بود و ما نيز خواستيم هوا بهتر 
شود، ضمن اينكه بنده هواي گرم را دوست دارم و خريد اين كولرها هم 

بيشتر براي خبرنگاران بوده است. 
البته انصاف حكم مي كند ممنون ش��وراي شهري ها باشيم كه معتقد 
هستند مي توانيم در مصرف چاي صرفه جويي كنيم و به جاي مصرف 
10 استكان، يك استكان چاي مصرف كنيم يا حتي مي توانيم نسكافه 
را به طور كامل حذف كنيم؛ چراكه نسكافه عمدتاً از خارج وارد مي شود 

و ارز خارج مي كند. 

عليرضا سزاوار
  گزارش  2

صندلي هاي خالي روي دست وزارت علوم!
به گفته مدي�ركل دفتر برنامه ري�زي آموزش عال�ي وزارت علوم 
بيش از 50 مؤسس�ه آموزش عالي درخواس�ت »تعطيلي« دادند.
نگاهي به آمارها نش��ان مي  دهد كه طي س��ال هاي اخير شاهد رشد تعداد 
صندلي  هاي خالي در دانش��گاه  ها و مراكز آموزش عالي بوديم؛ روندي كه 
همچنان ادامه دارد و به اذعان مسئولان وزارت علوم تعطيلي هاي صورت 
گرفته و درخواس��ت هاي مطرح ش��ده در راس��تاي اجراي سياست هاي 
كيفي سازي آموزش است. كيفي س��ازي كه خود معتقد هستند آمارهاي 
وزارت علوم عكس آن را نشان مي دهد و آموزش عالي حال مساعدي ندارد. 
نقطه شروع بحران »صندلي هاي خالي« از آن زمان آغاز شد كه توسعه 
كمي آموزش عالي س��ير صعودي به خود گرفت. صندلي هايي كه در 
مقاطع مختلف پر و خالي ش��د و در نهايت امروز مدتي است كه خالي 
مانده است، تا حدي كه مؤسسات خود درخواست تعطيلي مي دهند. 
آنچه منجر به رسيدن در چنين نقطه اي شد كاهش داوطلبان و كاهش 
تقاضا بود. به نوعي مي توان گفت دوره اي كه داوطلبان با هزار اميد تشنه 
و شيفته علم آموزي با هدف رسيدن به آمال و آرزوهاي خود بودند، تمام 

شد و امروز اين صندلي ها هستند كه چشم انتظار داوطلبان هستند. 
ابوالقاسم دولتي، مديركل دفتر برنامه ريزي آموزش عالي وزارت علوم 
از درخواست بيش از 50 مؤسسه آموزش عالي براي تعطيل شدن خبر 
داده و گفته است: در راستاي اجراي سياست هاي كيفي سازي آموزش 
از ابتداي سال جاري با وجود درخواست هاي ارسالي هيچ مجوزي براي 

راه اندازي مركز جديد آموزشي عالي نداشتيم. 
وي ضمن اعلام اين مطلب به برنامه ه��اي وزارت علوم براي تجميع 
واحدهاي دانشگاهي غيركاربردي اشاره كرد و افزود: شوراي گسترش 
واحدهاي علمي - كاربردي ك��ه زيرنظر وزارت علوم فعاليت مي كند، 
تصميماتي در خصوص ساماندهي مراكز و واحدهاي اين دانشگاه انجام 
مي دهد، براين اس��اس حداقل بيش از 300 واحد علمي - كاربردي 
مربوط ب��ه دس��تگاه هاي اجرايي در حال تعطيل ش��دن هس��تند و 
پذيرش دانشجو در بيش از 600 واحد نيز بر اساس درخواست و نياز 
بازار صورت مي گيرد و واحدهايي نيز كه متقاضي نداش��ته باش��ند، 

جمع آوري مي شوند. 
هرچند ك��ه وي در صحبت هاي خ��ود تأكيد بر توس��عه كيفي دارد و 
به سياس��ت كيفيت، مهارت افزايي و آمايش آم��وزش عالي در تمامي 
زيرگروه هاي آموزش عالي اعم از دانشگاه هاي علمي - كاربردي، فني و 
حرفه اي، پيام نور و همچنين مؤسسات غيرانتفاعي اشاره مي كند، اما در 
مقابل خود اذعان دارد: متأسفانه  آمارهاي وزارت علوم بيانگر اين موضوع 

است كه وضعيت آموزش عالي از لحاظ كيفيت مناسب نيست.

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

نیره ساري

گندم زمانی

جوان


